
 
 

Junta de Facultat. 24 de maig de 2023 

ACTA 
 
Dia: Dimecres, 24 de maig de 2023 

Hora: 12.30 hores 

Lloc: Sala de Juntes 

• Assisteixen: : Mikel Aramburu, Oriol Beltran, Carles Buenacasa, Jaume Carbonell, G. 
Celigueta, Enric Ciurans, Anna Clavell, Neus Colell, Mireia Comas, Antoni Conejo, Jaume 
Dantí, Josep Maria Fullola, Verònica Gallego, Júlia García de Oteiza, Anna García, Pilar Gené, 
Fernando Gil, Gabriel Izard, Olga Jubany, A. López Bargados, F. J. López Cachero, F. López 
Palomeque, Rosa Lluch, Marisol Madrid, Raúl Márquez, Ida Mauro, Elena Nadal, Ana Peña, 
Daniel Piñol, Ricardo Piqueras, Albert Sala, Lola Sánchez i Maria Soler.    
 

• S’excusen: Teresa Abelló, Jaume Buxeda, Giovanni Cattini, Ferran Estrada, Camila del 
Mármol, LLuís Pons , Carles Santacana i Queralt Solé. 

 
 

Ordre del dia: 

1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior (SharePoint) 
2. Informe de l’equip deganal (SharePoint) 
3. Aprovació, si s’escau, de la documentació acadèmica corresponent al nou Grau de 

Geografia i Canvi Global per al curs 2023-2024 (SharePoint) 
4. Aprovació, si s’escau, de la sol·licitud del Dr. José Enrique Monterde d’acollir-se al punt 

5 de l’article 6 del Reglament del personal jubilat, per tal d’esdevenir professor emèrit, 
avalada pel Consell del Departament d’Història de l’Art (SharePoint) 

5. Torn obert de paraula 

Benvinguda i inici de la reunió 

El Degà subratlla que els membres d’Història Contemporània de la Junta han excusat la seva 
presència en voler assistir a la darrera lliçó d’en Joan Villarroya. 

Seguidament, el Degà dona la benvinguda als nous membres de la Junta de Facultat: al nou 
secretari acadèmic, El Dr. López Bargados, i a la Sra. Ana Peña, en substitució del Sr. Simón 
Campos,  en representació del PAS. També dona la benvinguda al Dr. Fernando Gil, nou director 
de Dept. de Geografia, en qualitat de convidat a la Junta d’avui. 

 

 

 



1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior (SharePoint) 
 
Aprovació acta anterior. Cap comentari. S’aprova 

 

2. Informe de l’equip deganal (SharePoint) 
 
El Degà informa que demà dijous es penjarà a la web de la facultat la memòria de la 
facultat, corresponent als cursos 20-21 i 21-22. 
  
La Dra. María Soler, vicedegana acadèmica, informa que la programació acadèmica del 
proper curs es troba ja en fase molt avançada. Dona les gràcies als/les diferents 
responsables. 
Informa també que les titulacions s’estan adaptant al nou Reial Decret, i que caldrà estar 
pendent per si cal canviar algunes coses en aquesta fase d’adaptació.  
Anuncia també que s’han incorporat al Sharepoint les dades de matriculació del curs 22-
23 

A continuació, el Degà dona la paraula a l’administrador de centre, el Sr. Félix Gómez: 

• Robatoris d’aixetes: S’han produït 26 robatoris en total, en tres fases diferents. Aquest 
matí han enxampat al responsable, amb el personal de seguretat. Han vingut els Mossos 
i se l’han endut, però ha donat una empenta a una treballadora que pertany al personal 
de neteja i se l’han hagut de dur en ambulància per fer-li proves. El Degà diu que el 
sospitós ja tenia antecedents, en haver actuat a l’edifici històric, a l’aulari Josep Carner. 
L’Administrador dona les gràcies a tothom que ha intervingut en la identificació del 
presumpte responsable. 

• Instal·lació plaques fotovoltaiques (presenta un proposta): Es col·locaran 222 plaques a 
les diferents teulades de la facultat. La licitació sortirà en breu, i així l’obra començarà 
ben aviat. En principi, la instal·lació està destinada només per l’autoconsum, el que 
significa que instal·laran també bateries d’emmagatzematge. El cost total de l’obra és 
de 180.000 euros, i està prevista l’amortització al 4rt any. No tindrà repercussió a efectes 
de pressupost, però sí que caldrà augmentar la partida de manteniment, perquè aquest 
correspondrà  la facultat. 
El Dr. Ciurans intervé preguntant sobre l’afectació de l’obra a la planta superior, on es 
troba el seu departament. L’Administrador diu que l’obra és important, i que es veurà 
afectada el conjunt de la facultat, no només les plantes superiors. 
A continuació intervé la Dra. Sánchez Aguilera, incidint en que es tracta d’una bona 
iniciativa, però pregunta com afectarà a les instal·lacions de climatologia que hi ha al 
terrat. L’Administrador respon que no les hauria d’afectar. 
 
S’obre torn de paraules sobre l’informe deganal. Cap intervenció 
 

3. Aprovació, si s’escau, de la documentació acadèmica corresponent al nou Grau de 
Geografia i Canvi Global per al curs 2023-2024 (SharePoint) 

 
Pren la paraula la Dra. Soler, que subratlla que tota la documentació està al Sharepoint, 
i recorda que la documentació ja ha passat els filtres del Departament de Geografia, 



però que l’aprovació per part de la Junta de Facultat és preceptiva. A continuació dona 
la paraula a la Cap d’Estudis del nou grau, la Dra. Sánchez Aguilera. 
La Dra. Sánchez Aguilera insisteix que és preceptiu passar per aprovació de la Junta. 
Senyala que el Pla d’Estudis ja ha estat fixat, així com el catàleg d’optatives i el calendari 
implantació, però que hi ha dos documents nous, pendents per tant d’aprovació: el 
calendari de desimplantació i la taula de reconeixements, que ha patit petites 
modificacions per tal d’evitar que els alumnes perdin crèdits si fan el canvi de grau. La 
intenció, certament, és implantar el nou grau el proper curs 2023-2024. 
La Dra. Soler agraeix la feina de tothom que ha participat en l’èxit de la posada en marxa 
d’un nou grau, i incideix en què tenim bones expectatives de matriculació perquè, en el 
darrer Saló de l’Ensenyament, el nou grau va rebre molt bona acollida.  
 

4. Aprovació, si s’escau, de la sol·licitud del Dr. José Enrique Monterde d’acollir-se al punt 
5 de l’article 6 del Reglament del personal jubilat, per tal d’esdevenir professor emèrit, 
avalada pel Consell del Departament d’Història de l’Art (SharePoint) 
 
Pren la paraula el degà, que fa un històric del procés, tot recordant que la candidatura 
del Dr. Monterde havia estat prèviament denegada en aplicació del reglament per part 
de la Junta Consultiva. El Dr. Monterde va presentar al·legacions a la secretaria general, 
i aquestes també van ser denegades, en mancar els cinc trams autonòmics de docència 
reconeguts per la Generalitat, un requisit indispensable. Restant, com a darrera 
alternativa pel sol·licitant, la via excepcional recollida al punt 5 de l’article sisè del 
Reglament, el degà procedeix a llegir l’epígraf en qüestió, que exigeix un informe 
favorable de la Junta de Facultat, i subratlla la necessària rellevància que han de tenir 
els mèrits i contribucions al prestigi de la universitat que hagi presentat el sol·licitant. El 
degà subratlla, a més, que qui hauria de defensar aquesta excepcionalitat davant el 
Consell de Govern és el propi Rector. 
S’obre torn de paraules. Intervé en primer lloc el Cap de Departament d’Història de l’Art, 
el Dr. Enric Ciurans. Subratlla que és cert que el Dr. Monterde no ha demanat mai el 
reconeixement dels trams de docència, però que en canvi tampoc va aplicar mai les 
reduccions de docència que estaven al seu abast. Insisteix en la trajectòria acreditada 
del Dr. Monterde, i en els diversos imputs que justifiquen la seva excel·lència. També 
esmenta que el Dr. Monterde s’ha ofert, en cas d’assolir l’emeritatge, a impartir 
docència en el màster del departament, en un moment de grans restriccions a noves 
contractacions.  
El degà pren la paraula per tal de recordar que la via sol·licitada ara pel Dr. Monterde 
no pot ser de cap manera una segona via o una via paral·lela, i que s’ha de motivar per 
raons excepcionals, no per raons curriculars. Subratlla que el Dr. Monterde no va poder 
o voler, per les raons que fossin, presentar els trams de docència, i que l’errada ja no es 
subsanable.  
A continuació intervé el Dr. Josep Maria Fullola, membre de la Junta Consultiva, i diu 
que l’errada del Dr. Monterde va ser, efectivament, no haver demanat aquests trams, i 
que quan es va redactar el Reglament, van plantejar que els mèrits aportats en cas 
d’acollir-se a la via excepcional fossin de gran rellevància, i posa com exemple la 
Presidència o una Conselleria de la Generalitat. Senyala que, en aquest sentit, als 
membres de la Junta els hi correspon jutjar la rellevància dels mèrits aportats pel 
sol·licitant. Demana també que procedim a una votació, amb caràcter secret, en la 
mesura que s’ha de valorar la trajectòria de persones.  



Intervé després el Cap d’Estudis d’Història de l’Art, el Dr. Antoni Conejo, que expressa 
el seu suport a la petició del Dr. Monterde.  Senyala que el Dr. Monterde ha estat 
cofundador de l’Associació Catalana de Crítics i Escriptors cinematogràfics, una entitat 
de gran importància pel país, i demana la Junta de facultat que valori aquesta 
circumstància. 
Intervé a continuació el Dr. Jaume Dantí, subratllant la importància de no cometre 
greuges, havent-hi de fet un precedent en el cas del Dr. Jaume Font, tot pensant que 
seria greu que la Junta tingués una forma de mesurar diferent en funció del cas.   
El degà intervé per recordar que, en el cas del Dr. Font, la normativa actual no estava 
encara aprovada. I esmenta que la seva preocupació és que aquesta via no es transformi 
en un mena de via alternativa para tot tipus de cassos. Insisteix que el Dr. Monterde ja 
va presentar al·legacions, i que aquestes van ser rebutjades, el que exclou 
consideracions curriculars.  
El Dr. Izard intervé per preguntar si la via excepcional resultà recolzada en el cas del Dr. 
Font, i el degà respon que sí, fent referència al fet que el Dr. Font fou Subdirector 
General de programació Turística de la Generalitat. El Dr. Izard senyala que li sembla 
més important la fundació de l’ACEC que no pas una Subdirecció General.   
Després del torn de paraules, es procedeix a la votació secreta. El resultat s’obtindrà per 
majoria simple dels vots emesos.  
Resultat: 24 vots emesos, SI (5), NO (12) i en blanc (7). 
Com a resultat de la votació la junta no aprova la sol·licitud. 
 

5. Torn obert de paraula 
 
El Dr. Beltran pregunta si per la programació del curs 2023-2024 s’aplicarà el PDA de 
2022 o de 2023. Ha sentit a dir que s’aplicarà el de 2022, i en cas que sigui cert, vol saber 
per què.  
El Dr. Aramburu planteja, com a Cap del Dept. d’Antropologia Social, el problema de la 
salut mental, un problema creixent pel qual, subratlla, no disposem ni d’eines ni de 
recursos. Vol traslladar una demanda efectuada pel propi Dept. d’Antropologia Social, 
en relació a recavar informació sobre l’existència de protocols i eines diverses a la 
universitat per abordar aquesta problemàtica, i alhora convida a exercir pressió des de 
la Junta de facultat per tal d’aconseguir un augment de recursos, tot subratllant que es 
tracta d’un problema transversal. Demana que la facultat creï un mecanisme de 
resposta i canalització dels casos que apareguin. 
 
Respon el Degà: recull la preocupació expressada pel Dr. Aramburu, senyalant que és 
compartida i global. No li consta cap protocol oficial en relació a la gestió de la salut 
mental d’alumnes i professorat. Diu que l’OSSMA pot assumir parcialment la qüestió, 
així com la Clínica Psicològica de la UB, o el Servei d’Atenció a l’Estudiant (SAE) pels 
alumnes, però que al seu parer no existeix cap càrrec ni protocol, així que decideix 
traslladar aquesta demanda cap a Rectorat.  
Intervé el Dr. Fullola per anunciar que existeix la Junta de Personal Docent i Investigador 
i el Comitè d’Empresa disposen d’una comissió de riscos psicosocials, que pretén recollir 
dades per bastir l’activitat de l’OSSMA. 
El Dr. Buenacasa intervé per tal de senyalar que el SAE ofereix cursos de formació per a 
professors/es a les facultats que així ho demanen, i el Degà fa seva la proposta per tal 
de sol·licitar-ho.  



El Dr. Conejo esmenta que els informes del SAE potser han de suposar adaptacions 
curriculars, i que és un tema important que no cal menystenir. 
 
El degà respon al Dr. Beltran que efectivament els departaments fan ús dels PDA d’anys 
precedents, tot i que no hi ha una normativa que així ho especifiqui. Intervé també e Dr. 
Fullola per tal de subratllar que això succeeix perquè sempre anem amb un any de 
retard, en la mesura que el PDA de l’any immediatament anterior acostuma a aprovar-
se més tard que la pròpia confecció del POA, el que obliga a recórrer al PDA de l’any 
precedent. El Dr. Beltran insisteix, al seu torn, que no hi ha cap normativa al respecte, i 
que li resulta estranya la pràctica e recórrer a un PDA de dos anys enrere.  
 
Es tanca el torn obert de paraula. Es tanca la sessió. Són les 13.40 hores  

 

El secretari  
Alberto López Bargados 
 

Vist i plau  
El degà 
Ricardo Piqueras Céspedes  
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